
Α΢ΧΑΙΑ Αϋ ΛΥΚΕΙΟΥ Γ΢ΑΜΜΑΤΙΚΗ 

 
ΟΥΣΙΑΣΤΙΚΑ Γϋ ΚΛΙΣΗΣ 

 

 

Τα ουςιαςτικά τθσ τρίτθσ κλίςθσ διακρίνονται: 

α. ωσ προσ την κατάληξη ςε καταληκτικά και ακατάληκτα: 

• Καταλθκτικά λζγονται τα ουςιαςτικά που ςτθν ονομαςτικι ενικοφ ζχουν κατάλθξθ -σ.  

• Ακατάλθκτα λζγονται τα ουςιαςτικά που ςτθν ονομαςτικι ενικοφ δεν ζχουν κατάλθξθ. 

β. ωσ προσ το θζμα ςε μονόθεμα και διπλόθεμα: 

• Μονόκεμα λζγονται τα ουςιαςτικά που διατθροφν το αρχικό τουσ κζμα ςε όλεσ τισ πτϊςεισ.  

• Διπλόκεμα λζγονται τα ουςιαςτικά που παρουςιάηουν δυο κζματα κατά τθν κλίςθ τουσ. 

γ. ωσ προσ τον χαρακτήρα του θζματοσ ςε φωνηεντόληκτα και ςυμφωνόληκτα: 

• Φωνθεντόλθκτα λζγονται τα ουςιαςτικά που ζχουν χαρακτιρα κζματοσ φωνιεν.  

• Συμφωνόλθκτα λζγονται τα ουςιαςτικά που ζχουν χαρακτιρα κζματοσ ςφμφωνο 

 

 

κ α τ α λ ή ξ ε ι σ  τ ω ν  ο υ ς ι α ς τ ι κ ϊ ν  τ η σ  τ ρ ί τ η σ  κ λ ί ς η σ   

 

 Αρςενικά/ Θηλυκά Ουδζτερα 

Ενικόσ Ρλθκυντικόσ Ενικόσ Ρλθκυντικόσ 

ονομ. 
γεν. 
δοτ. 
αιτ. 
κλθτ. 

-σ ι - 
-οσ ι -ωσ 

-ι 
-α ι -ν 
-σ ι - 

-εσ 
-ων 

-ςι(ν) 
-ασ ι -σ 

-εσ 

- 
-οσ ι -ωσ 

-ι 
- 
- 

-α 
-ων 

-ςι(ν) 
-α 
-α 

 

γ ε ν ι κ ζ σ  π α ρ α τ θ ρ ι ς ε ι σ  

1. Τα αρςενικά και τα κθλυκά τθσ γϋ κλίςθσ ουςιαςτικϊν ζχουν τισ ίδιεσ καταλιξεισ ςε όλεσ τισ πτϊςεισ. 

2. Το -ι- και το -α- ςτθ λιγουςα των ονομάτων τθσ γϋ κλίςθσ είναι πάντα βραχφχρονα:  

π.χ. ἡ γνῶςισ, τῷ ἀγῶνι, τὸ γῆρασ.  

Επομζνωσ και οι καταλιξεισ -ςι τθσ δοτικισ πλθκυντικοφ και -ασ τθσ αιτιατικισ πλθκυντικοφ είναι βραχφχρονεσ: 

π.χ. ταῖσ ἀκτῖςι(ν), τὰσ ἀκτῖνασ, τοῖσ παιᾶςι(ν), τοὺσ παιᾶνασ, τοῖσ χειμῶςι(ν), τοὺσ χειμῶνασ. 

3. Ρεριςπωμζνθ παίρνουν: 

α. Οι μονοςφλλαβοι τφποι τθσ ονομαςτικισ, αιτιατικισ και κλθτικισ ενικοφ που ζχουν χαρακτιρα -ι- και -υ-:  

π.χ. ὁ κῖσ, τὸν κῖν, (ὦ) κῖ, ὁ ςῦσ, τὸν ςῦν, (ὦ) ςῦ. 

β. Η αιτιατικι πλθκυντικοφ των ονομάτων ςε -υσ, όταν τονίηεται ςτθ λιγουςα:  

π.χ. τοὺσ ἰχκῦσ, τὰσ κλιτῦσ. 

γ. Η ονομαςτικι, αιτιατικι και κλθτικι ενικοφ των ονομάτων πῦρ και οὖσ:  

π.χ. τὸ πῦρ, τὸ πῦρ, (ὦ) πῦρ, τὸ οὖσ, τὸ οὖσ, (ὦ) οὖ. 

δ. Η ονομαςτικι και κλθτικι ενικοφ του κθλυκοφ του ονόματοσ ἡ γλαῦξ: 

π.χ ἡ γλαῦξ, (ὦ) γλαῦξ. 

ε. Η κλθτικι ενικοφ των ονομάτων ςε -ευσ: 

π.χ. (ὦ) βαςιλεῦ, (ὦ) γονεῦ, (ὦ) ἱερεῦ. 

4. Τα μονοςφλλαβα ουςιαςτικά τθσ γϋκλίςθσ ςτθ γενικι και τθ δοτικι ενικοφ και πλθκυντικοφ τονίηονται ςτθ 

λιγουςα:  

π.χ. ἡ φλόξ, τῇ φλογί, τῶν φλογῶν, ταῖσ φλοξί.  

Εξαιροφνται και δεν τονίηονται ςτθ λιγουςα: ὁ κϊσ, τῶν κϊων/ τὸ οὖσ, τῶν ὤτων/ ὁ παῖσ, τῶν παίδων/ ὁ Τρϊσ, 

τῶν Τρϊων/ τὸ φῶσ, τῶν φϊτων. 

 

 



Κ λ ί ς η  φ ω ν η ε ν τ ό λ η κ τ ω ν  

Τα φωνθεντόλθκτα ουςιαςτικά τθσ γϋ κλίςθσ λιγουν ςε: 
 

-ωσ, -ωοσ 
π.χ. ὁ ἥρωσ, τοῦ ἥρωοσ 

-εφσ, -ζωσ 
π.χ. ὁ γονεὺσ, τοῦ γονζωσ 

-ϊ, -οῦσ 
π.χ. ἡ λεχὼ, τῆσ λεχοῦσ 

-υσ, -υοσ 
π.χ. ὁ βότρυσ, τοῦ βότρυοσ 

-υ, -εωσ 
π.χ. τὸ ἄςτυ, τοῦ ἄςτεωσ 

-οῦσ, -οὸσ 
π.χ. ὁ βοῦσ, τοῦ βοὸσ 

-ισ, -εωσ 
π.χ. ἡ κρίςισ, τῆσ κρίςεωσ 

-υσ, -εωσ 
π.χ. ὁ πῆχυσ, τοῦ πήχεωσ 

-αῦσ, -αὸσ 
π.χ. ἡ γραῦσ, τῆσ γραὸσ 

 

π α ρ α δ ε ί γ μ α τ α  κ λ ί ς θ σ  φ ω ν θ ε ν τ ό λ θ κ τ ω ν  ο υ ς ι α ς τ ι κ ϊ ν  
 

Ενικόσ αρικμόσ Ρλθκυντικόσ αρικμόσ 

ονομ. 
γεν. 
δοτ. 
αιτ. 
κλθτ 

ὁ δμὼσ 
τοῦ δμωὸσ 
τῷ δμωὶ 
τὸν δμῶα 
(ὦ) δμὼσ 

ὁ ἰχκὺσ 
τοῦ ἰχκφοσ 
τῷ ἰχκφϊ 
τὸν ἰχκὺν 
(ὦ) ἰχκὺ 

ὁ γονεὺσ 
τοῦ γονζωσ 
τῷ γονεῖ 
τὸν γονζα 
(ὦ) γονεῦ 

οἱ δμῶεσ 
τῶν δμϊων 
τοῖσ δμωςὶ(ν) 
τοὺσ δμῶασ 
(ὦ) δμῶεσ 

οἱ ἰχκφεσ 
τῶν ἰχκφων 
τοῖσ ἰχκφςι 
τοὺσ ἰχκῦσ 
(ὦ) ἰχκφεσ 

οἱ γονεῖσ 
τῶν γονζων 
τοῖσ γονεῦςι 
τοὺσ γονζασ 
(ὦ) γονεῖσ 

 

Ενικόσ αρικμόσ Ρλθκυντικόσ αρικμόσ 

ονομ. 
γεν. 
δοτ. 
αιτ. 
κλθτ 

ὁ βοῦσ 
τοῦ βοὸσ 
τῷ βοῒ 
τὸν βοῦν 
(ὦ) βοῦ 

ἡ γραῦσ 
τῆσ γραὸσ 
τῇ γραῒ 
τὴν γραῦν 
(ὦ) γραῦ 

ἡ κρίςισ 
τῆσ κρίςεωσ 
τῇ κρίςει 
τὴν κρίςιν 
(ὦ) κρίςι 

οἱ βόεσ 
τῶν βοῶν 
τοῖσ βουςὶ(ν) 
τοὺσ βοῦσ 
(ὦ) βόεσ 

αἱ γρᾶεσ 
τῶν γραῶν 
ταῖσ γραυςὶ 
τὰσ γραῦσ 
(ὦ) γρᾶεσ 

αἱ κρίςεισ 
τῶν κρίςεων 
ταῖσ κρίςεςι 
τὰσ κρίςεισ (ὦ) 
κρίςεισ 

 

Ενικόσ αρικμόσ Ρλθκυντικόσ αρικμόσ 

ονομ. 
γεν. 
δοτ. 
αιτ. 
κλθτ 

ὁ πῆχυσ 
τοῦ πιχεωσ 
τῷ πιχει 
τὸν πῆχυν 
(ὦ) πῆχυ 

τὸ ἄςτυ 
τοῦ ἄςτεωσ 
τῷ ἄςτει 
τὸ ἄςτυ 
(ὦ) ἄςτυ 

ἡ λεχὼ 
τῆσ λεχοῦσ 
τῇ λεχοῖ 
τὴν λεχὼ 
(ὦ) λεχοῖ 

οἱ πιχεισ 
τῶν πιχεων 
τοῖσ πιχεςι 
τοὺσ πιχεισ 
(ὦ) πιχεισ 

τὰ ἄςτθ 
τῶν ἄςτεων 
τοῖσ ἄςτεςι 
τὰ ἄςτθ 
(ὦ) ἄςτθ 

αἱ λεχοὶ  
τῶν λεχῶν 
ταῖσ λεχοῖσ 
τὰσ λεχοὺσ 
(ὦ) λεχοὶ 

 

π α ρ α τ θ ρ ι ς ε ι σ  ς τ α  φ ω ν θ ε ν τ ό λ θ κ τ α  ο υ ς ι α ς τ ι κ ά  

1. Στα καταλθκτικά μονόκεμα ςε -υσ, -υοσ: 

α. Η κλθτικι ενικοφ ςχθματίηεται χωρίσ κατάλθξθ: π.χ. (ὦ) κλιτφ , ςτάχυ, πλθκφ , ἰχκφ. 

β. Πλοι οι μονοςφλλαβοι τφποι, όταν τονίηονται ςτθ λιγουςα, παίρνουν περιςπωμζνθ:  

π.χ. ἡ δρῦσ , τὴν δρῦν , ὦ δρῦ, τὰσ δρῦσ. 

γ. Στθν αιτιατικι πλθκυντικοφ, όταν τονίηονται ςτθ λιγουςα, παίρνουν περιςπωμζνθ: 

π.χ. τοὺσ ἰχκῦσ, τὰσ κλιτῦσ, τὰσ ἰςχῦσ. 

δ. Η αιτιατικι ενικοφ λιγει ςε -ν, αντί ςε -α π.χ. τὸν ἰχκφν , τὴν κλιτὺν και θ αιτιατικι πλθκυντικοφ λιγει ςε -σ και 

όχι -ασ: π.χ. τοὺσ βότρυσ, τὰσ ὀςφῦσ. 

2. Στα καταλθκτικά διπλόκεμα αρςενικά και κθλυκά ςε -ισ, -εωσ και ςτα καταλθκτικά διπλόκεμα αρςενικά και 

κθλυκά ςε -υσ, -εωσ: 

α. Η γενικι ενικοφ και πλθκυντικοφ τονίηονται ςτθν προπαραλιγουςα:  

π.χ. τῶν πόλεων, τῶν πελζκεων, τῶν δυνάμεων. 

β. Σχθματίηουν τθν αιτιατικι ενικοφ ςε -ν και τθν κλθτικι χωρίσ κατάλθξθ:  

π.χ. τὴν πρᾶξιν, (ὦ) πρᾶξι, τὴν φφςιν , (ὦ) φφςι, τὴν βάςιν, (ὦ) βάςι. 

3. Στα καταλθκτικά μονόκεμα ςε -εφσ, -ζωσ: 

α. Η κλθτικι ενικοφ είναι όμοια με το κζμα χωρίσ τθν κατάλθξθ: π.χ. (ὦ) βαςιλεῦ, γραμματεῦ. 

β. Η αιτιατικι πλθκυντικοφ λιγει ςε -ασ: π.χ. τοὺσ βαςιλζασ, γονζασ, γραμματζασ. 

4. Τα ακατάλθκτα διπλόκεμα ςε -ϊ, -οῦσ: 

α. Δεν ζχουν κανονικά πλθκυντικό αρικμό, αν όμωσ χρειαςτεί να τον ςχθματίςουν, κλίνονται κατά τθν βϋκλίςθ, 

π.χ. ἡ λεχϊ, αἱ λεχοί. 

β. Σχθματίηουν τθν κλθτικι ενικοφ ςε -οῖ και τονίηονται αναλογικά με τθ δοτικι π.χ. τῇ πεικοῖ, (ὦ) πεικοῖ. 



Α΢ΧΑΙΑ Αϋ ΛΥΚΕΙΟΥ Γ΢ΑΜΜΑΤΙΚΗ 

 
Κ λ ί ς η  ς υ μ φ ω ν ό λ η κ τ ω ν  

Τα ςυμφωνόλθκτα ουςιαςτικά τθσ γϋκλίςθσ διαιροφνται ςε αφωνόλθκτα και θμιφωνόλθκτα. 

 

Α φ ω ν ό λ η κ τ α  

Τα αφωνόλθκτα ουςιαςτικά τθσ γϋκλίςθσ διαιροφνται ςε ουρανικόλθκτα, χειλικόλθκτα, οδοντικόλθκτα και λιγουν 

ςε: 

 

Ο υ ρ α ν ι κ ό λ θ κ τ α  Χ ε ι λ ι κ ό λ θ κ τ α  Ο δ ο ν τ ι κ ό λ θ κ τ α  

-ξ, -κοσ 
π.χ. ὁ κόραξ, τοῦ κόρακοσ 

-ψ, -ποσ 
π.χ. ὁ γὺψ, τοῦ γυπὸσ 

Αρςενικά/ κθλυκά Ουδζτερα 

-ξ, -γοσ 
π.χ. ἡ πτζρυξ, τῆσ πτζρυγοσ 

-ψ, -βοσ 
π.χ. ὁ λὶψ, τοῦ λιβὸσ 

-σ, -τοσ 
π.χ. ὁ τάπησ, τοῦ τάπητοσ 

-α, -ατοσ 
π.χ. κτῆμα, κτήματοσ 

-ξ, -χοσ 
π.χ. ὁ ὄνυξ, τοῦ ὄνυχοσ 

 -σ, -δοσ 
π.χ. ὁ παῖσ, τοῦ παιδὸσ 

 

 -σ, -θοσ 
π.χ. ὁ ὄρνισ, τοῦ ὄρνιθοσ 

-ασ, -αντοσ 
π.χ. ὁ ἱμὰσ, τοῦ ἱμάντοσ 

-ων, -οντοσ 
π.χ. ὁ γζρων, τοῦ γζροντοσ 

 

π α ρ α δ ε ί γ μ α τ α  κ λ ί ς θ σ  α φ ω ν ό λ θ κ τ ω ν  ο υ ς ι α ς τ ι κ ϊ ν  

 

Ενικόσ αρικμόσ Ρλθκυντικόσ αρικμόσ 

ὁ ὄνυξ 
τοῦ ὄνυχοσ 
τῷ ὄνυχι 
τὸν ὄνυχα 
(ὦ) ὄνυξ 

ὁ λὶψ 
τοῦ λιβὸσ 
τῷ λιβὶ 
τὸν λίβα 
(ὦ) λὶψ 

ὁ τάπθσ 
τοῦ τάπθτοσ 
τῷ τάπθτι 
τὸν τάπθτα 
(ὦ) τάπθσ 

οἱ ὄνυχεσ 
τῶν ὀνφχων 
τοῖσ ὄνυξι 
τοὺσ ὄνυχασ 
(ὦ) ὄνυχεσ 

οἱ λίβεσ 
τῶν λιβῶν 
τοῖσ λιψὶ 
τοὺσ λίβασ 
(ὦ) λίβεσ 

οἱ τάπθτεσ 
τῶν ταπιτων 
τοῖσ τάπθςι 
τοὺσ τάπθτασ 
(ὦ) τάπθτεσ 

 

Ενικόσ αρικμόσ Ρλθκυντικόσ αρικμόσ 

ὁ ἱμὰσ 
τοῦ ἱμάντοσ 
τῷ ἱμάντι 
τὸν ἱμάντα 
(ὦ) ἱμὰσ 

ὁ παῖσ 
τοῦ παιδὸσ 
τῷ παιδὶ 
τὸν παῖδα 
(ὦ) παῖ 

ὁ ὄρνισ 
τοῦ ὄρνικοσ 
τῷ ὄρνικι 
τὸν ὄρνιν 
(ὦ) ὄρνι 

οἱ ἱμάντεσ 
τῶν ἱμάντων 
τοῖσ ἱμᾶςι 
τοὺσ ἱμάντασ 
(ὦ) ἱμάντεσ 

οἱ παῖδεσ 
τῶν παίδων 
τοῖσ παιςὶ 
τοὺσ παῖδασ 
(ὦ) παῖδεσ 

οἱ ὄρνικεσ 
τῶν ὀρνίκων 
τοῖσ ὄρνιςι 
τοὺσ ὄρνικασ 
(ὦ) ὄρνικεσ 

 

Ενικόσ αρικμόσ Ρλθκυντικόσ αρικμόσ 

ὁ ὀδοὺσ 
τοῦ ὀδόντοσ 
τῷ ὀδόντι 
τὸν ὀδόντα 
(ὦ) ὀδοὺσ 

ὁ γζρων 
τοῦ γζροντοσ 
τῷ γζροντι 
τὸν γζροντα 
(ὦ) γζρον 

κτῆμα 
κτιματοσ 
κτιματι 
κτῆμα 
κτῆμα 

οἱ ὀδόντεσ 
τῶν ὀδόντων 
τοῖσ ὀδοῦςι 
τοὺσ ὀδόντασ 
(ὦ) ὀδόντεσ 

οἱ γζροντεσ 
τῶν γερόντων 
τοῖσ γζρουςι 
τοὺσ γζροντασ 
(ὦ) γζροντεσ 

κτιματα 
κτθμάτων 
κτιμαςι 
κτιματα 
κτιματα 

 

π α ρ α τ θ ρ ι ς ε ι σ  ς τ α  α φ ω ν ό λ θ κ τ α  ο υ ς ι α ς τ ι κ ά  

1. Τα βαρφτονα (δθλαδι τα ουςιαςτικά που δεν τονίηονται ςτθ λιγουςα) οδοντικόλθκτα ςε -ισ, -ιδοσ / -ιτοσ / -ικοσ 

ςχθματίηουν τθν αιτιατικι ςε -ν και τθν κλθτικι ενικοφ όμοια με το κζμα χωρίσ τθν κατάλθξθ: 

π.χ. ὁ ὄρνισ, τὸν ὄρνιν, (ὦ) ὄρνι. 

2. Το οξφτονο (δθλ. το ουςιαςτικό που τονίηεται ςτθ λιγουςα) ουςιαςτικό «τυραννὶσ» και το «παῖσ» ςχθματίηουν 

τθν κλθτικι ενικοφ χωρίσ κατάλθξθ: 

π.χ. (ὦ) τυραννὶ, (ὦ) παῖ 



3. Τα οδοντικόλθκτα βαρφτονα ςε -ασ (-αντοσ) ςχθματίηουν τθν κλθτικι ενικοφ όμοια με το κζμα (με αποβολι του 

οδοντικοφ χαρακτιρα):  

π.χ. ὁ γίγασ , (ὦ) γίγαν. 

4. Τα οδοντικόλθκτα βαρφτονα διπλόκεμα ςε -ων, -οντοσ ςχθματίηουν τθν κλθτικι ενικοφ χωρίσ κατάλθξθ (με 

αποβολι του οδοντικοφ χαρακτιρα), ςε -ον, ενϊ τα ςυνθρθμζνα ςε -ῶν, -ῶντοσ: 

π.χ. ὁ γζρων, (ὦ) γζρον, ὁ Ξενοφῶν, (ὦ) Ξενοφῶν. 

 

Η μ ι φ ω ν ό λ η κ τ α  

Τα θμιφωνόλθκτα ουςιαςτικά τθσ γϋ κλίςθσ διαιροφνται ςε ενρινόλθκτα, υγρόλθκτα, ςιγμόλθκτα και λιγουν ςε: 

 

Ε ν ρ ι ν ό λ θ κ τ α  Υ γ ρ ό λ θ κ τ α  

-ίσ, -ινοσ 
π.χ. ὁ δελφὶσ, τοῦ δελφῖνοσ 

-ήρ, -ηροσ 
π.χ. ὁ νιπτὴρ, τοῦ νιπτῆροσ 

-άν, -ανοσ 
π.χ. ὁ παιὰν, τοῦ παιᾶνοσ 

-ήρ, -ζροσ 
π.χ. ὁ ἀθὴρ, τοῦ ἀθζροσ 

-ην, -ηνοσ 
π.χ. ὁ ςωλὴν, τοῦ ςωλῆνοσ 

-ωρ, -ωροσ 
π.χ. ὁ ἰχὼρ, τοῦ ἰχῶροσ 

-ήν, -ενόσ 
π.χ. ὁ αὐχὴν, τοῦ αὐχζνοσ 

-ωρ, -οροσ 
π.χ. ὁ ἐκλζκτωρ, τοῦ ἐκλζκτοροσ 

-ων, -ωνοσ 
π.χ. ὁ ἀγὼν, τοῦ ἀγῶνοσ 

-αρ, -αροσ 
π.χ. τὸ νζκταρ, τοῦ νζκταροσ 

-ων, -ονοσ 
π.χ. ὁ πνεφμων, τοῦ πνεφμονοσ 

 

 

Σ ι γ μ ό λ θ κ τ α  

Αρςενικά/ κθλυκά Ουδζτερα 

-ησ, -ουσ 

π.χ. ὁ Ἀριςτοτζλησ, τοῦ Ἀριςτοτζλουσ 

-οσ, -ουσ 

π.χ. τὸ ἔθνοσ, τοῦ ἔθνουσ 

-κλῆσ, -κλζουσ 

π.χ. ὁ προκλῆσ, τοῦ προκλζουσ 

-ασ, -ωσ 

π.χ. τὸ κρζασ , τοῦ κρζωσ 

-ὼσ, -οῦσ 

π.χ. ἡ αἰδὼσ, τῆσ αἰδοῦσ 

-ασ, -ατοσ 

π.χ. τὸ πζρασ, τοῦ πζρατοσ 

 

π α ρ α δ ε ί γ μ α τ α  κ λ ί ς θ σ  θ μ ι φ ω ν ό λ θ κ τ ω ν  ο υ ς ι α ς τ ι κ ϊ ν  

 

Ε ν ρ ι ν ό λ η κ τ α  ο υ ς ι α ς τ ι κ ά  
 

Ενικόσ αρικμόσ Ρλθκυντικόσ αρικμόσ 

ὁ ςωλὴν 
τοῦ ςωλῆνοσ 
τῷ ςωλῆνι 
τὸν ςωλῆνα 
(ὦ) ςωλὴν 

ὁ ἀγὼν 
τοῦ ἀγῶνοσ 
τῷ ἀγῶνι 
τὸν ἀγῶνα 
(ὦ) ἀγὼν 

ὁ αὐχὴν 
τοῦ αὐχζνοσ 
τῷ αὐχζνι 
τὸν αὐχζνα 
(ὦ) αὐχὴν 

οἱ ςωλῆνεσ 
τῶν ςωλινων 
τοῖσ ςωλῆςι 
τοὺσ ςωλῆνασ 
(ὦ) ςωλῆνεσ 

οἱ ἀγῶνεσ 
τῶν ἀγϊνων 
τοῖσ ἀγῶςι 
τοὺσ ἀγῶνασ 
(ὦ) ἀγῶνεσ 

οἱ αὐχζνεσ 
τῶν αὐχζνων 
τοῖσ αὐχζςι 
τοὺσ αὐχζνασ 
(ὦ) αὐχζνεσ 

 

Ενικόσ αρικμόσ Ρλθκυντικόσ αρικμόσ 

ὁ δελφὶσ 
τοῦ δελφῖνοσ 
τῷ δελφῖνι 
τὸν δελφῖνα 
(ὦ) δελφὶσ 

ὁ παιὰν 
τοῦ παιᾶνοσ 
τῷ παιᾶνι 
τὸν παιᾶνα 
(ὦ)παιὰν 

ὁ πνεφμων 
τοῦ πνεφμονοσ 
τῷ πνεφμονι 
τὸν πνεφμονα 
(ὦ) πνεῦμον 

οἱ δελφῖνεσ 
τῶν δελφίνων 
τοῖσ δελφῖςι 
τοὺσ δελφῖνασ 
(ὦ) δελφῖνεσ 

οἱ παιᾶνεσ 
τῶν παιάνων 
τοῖσ παιᾶςι 
τοὺσ παιᾶνασ  
(ὦ) παιᾶνεσ 

οἱ πνεφμονεσ 
τῶν πνευμόνων 
τοῖσ πνεφμοςι 
τοὺσ πνεφμονασ 
(ὦ) πνεφμονεσ 

 

 



Α΢ΧΑΙΑ Αϋ ΛΥΚΕΙΟΥ Γ΢ΑΜΜΑΤΙΚΗ 

 
π α ρ α τ θ ρ ι ς ε ι σ  ς τ α  ε ν ρ ι ν ό λ θ κ τ α  ο υ ς ι α ς τ ι κ ά  

1. Τα φωνιεντα -ι- και -α- εμπρόσ από τον χαρακτιρα -ν- των μονόκεμων καταλθκτικϊν ςε -ίσ, -ινοσ και των 

μονόκεμων ακατάλθκτων ςε -άν, -ανοσ είναι μακρόχρονα. 

2. Τα ενρινόλθκτα ουςιαςτικά τθσ γϋ κλίςθσ ζχουν τθν κλθτικι ενικοφ όμοια με τθν ονομαςτικι, εκτόσ από τα 

βαρφτονα διπλόκεμα ςε -ων, -ονοσ που ςχθματίηουν κλθτικι ενικοφ όμοια με το αςκενζσ κζμα: 

π.χ. ὁ δαίμων, (ὦ) δαῖμον, ὁ τζκτων, (ὦ) τζκτον. 

 

Υ γ ρ ό λ η κ τ α  ο υ ς ι α ς τ ι κ ά  

 

Ενικόσ αρικμόσ Ρλθκυντικόσ αρικμόσ 

ὁ νιπτὴρ 
τοῦ νιπτῆροσ 
τῷ νιπτῆρι 
τὸν νιπτῆρα 
(ὦ) νιπτὴρ 

ὁ ἀκὴρ 
τοῦ ἀκζροσ 
τῷ ἀκζρι 
τὸν ἀκζρα 
(ὦ) ἀκὴρ 

ὁ ἰχὼρ 
τοῦ ἰχῶροσ 
τῷ ἰχῶρι 
τὸν ἰχῶρα 
(ὦ) ἰχὼρ 

οἱ νιπτῆρεσ 
τῶν νιπτιρων 
τοῖσ νιπτῆρςι 
τοὺσ νιπτῆρασ 
(ὦ) νιπτῆρεσ 

οἱ ἀκζρεσ 
τῶν ἀκζρων 
τοῖσ ἀκζρςι 
τοὺσ ἀκζρασ 
(ὦ) ἀκζρεσ 

οἱ ἰχῶρεσ 
τῶν ἰχϊρων 
τοῖσ ἰχῶρςι 
τοὺσ ἰχῶρασ 
(ὦ) ἰχῶρεσ 

 

Ενικόσ αρικμόσ Ρλθκυντικόσ αρικμόσ 

ὁ ἐκλζκτωρ 
τοῦ ἐκλζκτοροσ 
τῷ ἐκλζκτορι 
τὸν ἐκλζκτορα 
(ὦ) ἐκλζκτορ 

ὁ πατὴρ 
τοῦ πατρὸσ 
τῷ πατρὶ 
τὸν πατζρα 
(ὦ) πάτερ 

τὸ νζκταρ 
τοῦ νζκταροσ 
τῷ νζκταρι 
τὸ νζκταρ 
(ὦ) νζκταρ 

οἱ ἐκλζκτορεσ 
τῶν ἐκλεκτόρων 
τοῖσ ἐκλζκτορςι 
τοὺσ ἐκλζκτορασ 
(ὦ) ἐκλζκτορεσ 

οἱ πατζρεσ 
τῶν πατζρων 
τοῖσ πατράςι 
τοὺσ πατζρασ 
(ὦ) πατζρεσ 

- 
- 
- 
- 
- 

 

π α ρ α τ θ ρ ι ς ε ι σ  ς τ α  υ γ ρ ό λ θ κ τ α  ο υ ς ι α ς τ ι κ ά  

1. Τα υγρόλθκτα ουςιαςτικά τθσ γϋ κλίςθσ ζχουν τθν κλθτικι ενικοφ όμοια με τθν ονομαςτικι εκτόσ από τα 

βαρφτονα διπλόκεμα ςε -ωρ, -οροσ τα οποία ςχθματίηουν κλθτικι όμοια με το αςκενζσ κζμα: 

π.χ. ὁ πράκτωρ, (ὦ) πρᾶκτορ. 

2. Τα ςυγκοπτόμενα ουςιαςτικά τθσ γϋ κλίςθσ «ὁ πατιρ», «ἡ μιτθρ», «ἡ κυγάτθρ», «ἡ γαςτὴρ» ςτθ γενικι και τθ 

δοτικι του ενικοφ τονίηονται ςτθ λιγουςα ενϊ το «ἡ Δθμιτθρ» τονίηεται ςτθν προπαραλιγουςα, ςε όλεσ τισ 

πτϊςεισ εκτόσ από τθν ονομαςτικι που τονίηεται ςτθν παραλιγουςα. 

3. Τα ςυγκοπτόμενα ουςιαςτικά τθσ γϋ κλίςθσ ςχθματίηουν τθν κλθτικι ενικοφ όμοια με το αςκενζσ κζμα και 

τονίηονται ςτθν αρχικι ςυλλαβι. Εξαιρείται το ουςιαςτικό «ἡ γαςτὴρ» που ςχθματίηει τθν κλθτικι όμοια με τθν 

ονομαςτικι: (ὦ) γαςτιρ. 

4. Ρροςοχι ςτθν κλίςθ του ςυγκοπτόμενου ουςιαςτικοφ «ὁ ἀνὴρ» το οποίο ςτισ πλάγιεσ πτϊςεισ του ενικοφ και ςε 

όλο τον πλθκυντικό αναπτφςςει μπροςτά από το χαρακτιρα ζνα -δ-. 

 

Σ ι γ μ ό λ η κ τ α  ο υ ς ι α ς τ ι κ ά  

 

Ενικόσ αρικμόσ Ρλθκυντικόσ αρικμόσ 

ὁ Ἀριςτοτζλθσ 
τοῦ Ἀριςτοτζλουσ 
τῷ Ἀριςτοτζλει 
τὸν Ἀριςτοτζλθ 
(ὦ) Ἀριςτότελεσ 

ὁ Ρροκλῆσ 
τοῦ Ρροκλζουσ 
τῷ Ρροκλεῖ 
τὸνΡροκλζα 
(ὦ) Ρρόκλεισ 

ἡ αἰδὼσ 
τῆσ αἰδοῦσ 
τῇ αἰδοῖ 
τὴν αἰδῶ 
(ὦ) αἰδὼσ 

οἱ Ἀριςτοτζλαι 
τῶν Ἀριςτοτελῶν 
τοῖσ Ἀριςτοτζλαισ 
τοὺσ Ἀριςτοτζλασ 
(ὦ) Ἀριςτοτζλαι 

οἱ Ρροκλεῖσ 
τῶν Ρροκλζων 
- 
τοὺσ Ρροκλεῖσ 
(ὦ) Ρροκλεῖσ 

- 
- 
- 
- 
- 

 

Ενικόσ αρικμόσ Ρλθκυντικόσ αρικμόσ 

τὸ ἔκνοσ 
τοῦ ἔκνουσ 
τῷ ἔκνει 
τὸ ἔκνοσ 
(ὦ) ἔκνοσ 

τὸ κρζασ  
τοῦ κρζωσ  
τῷ κρζᾳ 
τὸ κρζασ 
(ὦ) κρζασ 

τὸ πζρασ 
τοῦ πζρατοσ 
τῷ πζρατι 
τὸ πζρασ 
(ὦ) πζρασ 

τὰ ἔκνθ 
τῶν ἐκνῶν 
τοῖσ ἔκνεςι 
τὰ ἔκνθ 
(ὦ) ἔκνθ 

τὰ κρζα 
τῶν κρεῶν 
τοῖσ κρζαςι(ν)  
τὰ κρζα  
(ὦ) κρζα 

τὰ πζρατα 
τῶν περάτων 
τοῖσ πζραςι(ν) 
τὰ πζρατα 
(ὦ) πζρατα 



π α ρ α τ θ ρ ι ς ε ι σ  ς τ α  ς ι γ μ ό λ θ κ τ α  ο υ ς ι α ς τ ι κ ά  

1. Τα κφρια ονόματα ςε -θσ, -κλῆσ ςτθν κλθτικι ενικοφ δεν παίρνουν κατάλθξθ και ανεβάηουν τον τόνο. 

2. Τα ουδζτερα ςιγμόλθκτα ςε -οσ ςχθματίηουν τθν ονομαςτικι, αιτιατικι και κλθτικι πλθκυντικοφ ςε -θ.  

π.χ.τὰ βζλες-α>βζλε-α>βζλθ. 

Αν όμωσ πριν από το ε προθγείται άλλο ε, τότε ςυναιροφν το ε+α ςε α: τὰ χρζε-α>χρζα, τὰ κλζε-α>κλζθ. 

3. Τα ουςιαςτικά «ἡ αἰδὼσ» και «ἡ ἠὼσ» δε ςχθματίηουν πλθκυντικό. 

4. Το ουςιαςτικό «τὸ πζρασ» κλίνεται κατά τα οδοντικόλθκτα ςε -α, -ατοσ όπωσ «τὸ κτῆμα», εκτόσ από τθν 

ονομαςτικι, αιτιατικι και κλθτικι ενικοφ που τισ ςχθματίηει από ςιγμόλθκτο κζμα ςε -ασ, -ωσ όπωσ «τὸ κρζασ». 

5. Τα ουςιαςτικά «τὸ γζρασ» και «τὸ γῆρασ» κλίνονται όπωσ «τὸ κρζασ». Ζχουν κζμα παντοφ κακαρά ςιγμόλθκτο. 

Ρροςοχι: «τὸ γῆρασ» δεν ζχει πλθκυντικό. 

6. Το ουςιαςτικό «τὸ κζρασ» κλίνεται ςφμφωνα με τα ςιγμόλθκτα («τὸ κρζασ») αλλά και ςφμφωνα με τα 

οδοντικόλθκτα («τὸ πζρασ»). Ζχει διπλοφσ τφπουσ ςτθ γενικι και δοτικι του ενικοφ και ςε όλεσ τισ πτϊςεισ του 

πλθκυντικοφ εκτόσ τθσ δοτικισ. 

7. Το ουςιαςτικό «τὸ τζρασ» κλίνεται ςτον ενικό κατά «τὸ πζρασ» και ςτον πλθκυντικό κλίνεται και κατά «τὸ 

κρζασ». 


